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Una ‘Alexa’ en català  
per a gent gran, a prova  
a la Seu d’Urgell

Suplements

esport escolar  
i formatiu

‘DiS’
el suplement cultural ‘diS’           
de Segre, dedicat a Animac

Val d’Aran
‘AUÉ’, especial sobre el turisme 
d’hivern a la vall

Rescaten dos menors més 
segrestats a Lleida
Tutelats || Els Mossos 
els localitzen en un 
súper després que 
la seua mare se’ls 
emportés fa mesos

Segon cas || La 
setmana passada hi va 
haver un rapte similar 
a Raimat que segueix 
en investigació

Els Mossos d’Esquadra van re-
cuperar ahir a la tarda en un 
súper de Lleida dos germans 
menors d’edat, tutelats per la 
Direcció General d’Atenció 
a la Infància i l’Adolescència 
(DGAIA), que van ser segres-

tats per la seua mare en dos 
centres de Lleida, segons ha 
pogut saber aquest diari. Un 
tercer de 15 anys, també rap-
tat per la mateixa família, ja 
hauria reingressat en depen-
dències de la DGAIA.

lleida ❘ 11

panorama ❘ 21

dIArI d’AndorrA

La vaga en estacions 
d’esquí d’FGC tanca        
l’hotel de Port Ainé

comarques ❘ 13

laboral

comarques ❘ 16

Dimiteix una mestra          
edil de Ponts perquè a les 
12.00 no pot anar als plens

ajuntaments

lleida ❘ 10

El conseller Nadal vol  
25 places del grau 
d’Infermeria a Tremp

universitats

Els vuit nous trens al dia entre 
Lleida i Cervera s’estrenen el 
5 de febrer. S’afegiran als sis 
actuals i els sis entre la capital 
del Segrià i Barcelona. Aquests 
últims seguiran almenys fins a 
mitjans d’any, quan la Genera-
litat preveu incorporar quatre 
trens més entre Lleida i Man-
resa. Decidirà llavors si manté 
els viatges de l’R12 fins a la ca-
pital catalana.

és notícia ❘ 3

Els vuit nous 
trens entre 
Lleida i Cervera
s’estrenaran  
el 5 de febrer
Quatre més arribaran fins 
a Manresa aquest any

Un conductor de 82 anys de 
Llardecans va morir ahir en una 
sortida de via. A Torrefarrera, 
la boira va provocar un atrope-
llament amb dos ferits.

Mor al sortir de  
la via a Llardecans  
i atropellament per la 
boira a Torrefarrera

comarques ❘ 14

El transport de Lleida, 
bloquejat a França

JUAN SISTO

La Val d’Aran, 
un hivern infinit
ELS MILLORS PLANS MÉS ENLLÀ DE LES PISTES

PERIÒDIC D’ARAN ESPECIAL HIVERN 2024

El bloqueig a la frontera 
andorrana amb el 
Pimorent, ahir.
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Els 8 nous trens al dia entre Lleida i Cervera s’estrenen el 5 de febrer. S’afegiran als 6 actuals i els 6 entre la 
capital del Segrià i Barcelona. Aquests últims seguiran almenys fins a mitjans d’any, quan la Generalitat preveu 
incorporar 4 trens més entre Lleida i Manresa. Decidirà llavors si manté els viatges de l’R12 a la capital catalana.

Els vuit nous trens entre Lleida i 
Cervera s’estrenaran el 5 de febrer
La Generalitat preveu sumar-n’hi 4 més entre la capital del Segrià i Manresa enguany

mobilitat ferrocarril

r. ramírez
❘ lleiDa ❘ La línia ferroviària de 
Manresa tindrà més trànsit a 
partir del 5 de febrer. Aquest 
serà el dia en què entraran en 
servei els nous trens entre Llei-
da i Cervera. Seran vuit al dia, 
quatre per sentit, que se suma-
ran als sis diaris que ja recorren 
aquest trajecte i els sis que cir-
culen entre la capital del Segrià 
i Barcelona. Aquests últims es 
mantindran almenys fins a mit-
jans d’aquest any, quan la Gene-
ralitat preveu incorporar quatre 
trens diaris, dos en cada sentit, 
entre les estacions de Lleida i 
Manresa.

Els trens que circulin entre 
la capital del Segrià i Cervera 
passaran a conformar la línia de 
Rodalies Lleida 3 (RL3), mentre 
que els que recorrin el trajecte 
fins a Manresa seran la futura 
RL4. Quan aquesta última entri 
en servei, la Generalitat haurà 
de decidir si manté els actuals 
combois de la línia R12 entre 
Lleida i Barcelona o bé els su-
primeix, tal com va plantejar 
mesos enrere. Això últim su-
posaria haver de fer transbord 
a la capital del Bages per arribar 
fins a Barcelona.

“Encara no està decidit”, va 
afirmar ahir el secretari de Mo-
bilitat de la Generalitat, Marc 

Sanglas, que va acudir a Lleida 
per presentar les noves línies 
de Rodalies. La possible supres-
sió dels trens sense transbords 
fins a Barcelona a la línia de 
Manresa ha estat objecte de 
polèmica.

Renfe continuarà operant els 
nous trens en la línia de Man-
resa fins al 2025, quan la Ge-
neralitat espera rebre els trens 
que va encarregar a l’empresa 
Stadler. Llavors preveu entregar 
la gestió de les línies de Roda-
lies entre el Segrià i la Segarra a 
Ferrocarrils (FGC). Sanglas va 
explicar que ha sol·licitat a l’ope-
radora espanyola que presti el 
servei amb “un únic model de 
trens” i que arregli les estaci-
ons al llarg del trajecte (com va 
avançar SEGRE diumenge). Va 
afegir que aquesta última peti-
ció no ha rebut encara resposta 

Pintades a l’estació de Tàrrega, una de les que la generalitat reclama arreglar.

x.s.

lleida-barcelona
la Generalitat decidirà a 
mitjans d’any si manté els 
trens de l’R12 entre  
lleida i Barcelona

La integració 
tarifària del pla i 
el Pirineu entra  
en vigor dilluns
n Els preus del transport 
públic del pla i el Pirineu 
s’unificaran dilluns vinent 
dins del sistema tarifari 
de l’Autoritat Territorial 
de la Mobilitat de Lleida 
(ATM). La integració su-
posa crear la zona 3, que 
inclou el Jussà, l’Alt Urgell 
i el Solsonès, i la zona 4, 
amb la Ribagorça, el Pa-
llars Sobirà, la Cerdanya i 
Aran. Això estalviarà fins 
el 89% en alguns viatges 
(incloent-hi la bonifica-
ció del 50% per a abona-
ments). Així, el trajecte 
Puigcerdà-la Seu passarà 
de 7 euros amb un bitllet 
senzill a 0,81 amb targe-
ta T10. Anar de Lleida a 
la Seu costa 19,60 euros 
amb bitllet senzill i pas-
sarà a 2,58 amb la T10. 
Els menors de 30 anys del 
Pirineu i el Solsonès po-
dran tenir la T-Jove, i els 
menors de 16 anys, la T-16 
gratuïta.

n La Generalitat considera 
ja línies de Rodalies de Llei-
da els trajectes entre a Bala-
guer (RL1) i la Pobla de Segur 
(RL2). A aquests se sumaran 
els recorreguts entre Lleida 
i Cervera (RL3) i, a mitjans 
d’aquest any, els previstos fins 
a Manresa (RL4). Més enllà 
d’aquest horitzó, el Govern 
va avançar que valorarà in-
corporar també a la xarxa de 
rodalies les línies ferroviàries 
de la costa i el tram lleidatà de 
la de Montsó.

“El pla de serveis ferrovi-
aris de Catalunya reobrirà 

l’estudi dels corredors fer-
roviaris que uneixen Lleida 
amb Montblanc (les actuals 
línies R13 i R14 a Tarragona 
i Barcelona) i amb Montsó, 
amb l’enfocament de la seua 
possible reestructuració com 
a serveis ferroviaris de Roda-

lies Lleida,” va afirmar ahir el 
departament de Territori. La 
línia ferroviària Lleida-Man-
resa-Barcelona va ser en un 
primer moment l’única que la 
Generalitat va incloure en el 
seu projecte de Rodalies per 
a les comarques lleidatanes. 
Això va provocar queixes dels 
municipis pels quals passen 
els altres eixos ferroviaris que 
segueixen en mans d’Adif a la 
província. Ara el Govern re-
considera la seua posició inici-
al i obre la porta a incloure’ls 
en la xarxa de rodalies, mal-
grat que per ara sense data.

rodalieS

Els eixos de Tarragona i Montsó, els següents passos

de l’Administrador d’Infraes-
tructures Ferroviàries (Adif).

Augmentar els trajectes en-
tre Lleida i Cervera costarà 2,8 
milions a l’any, una xifra que 
s’elevarà a 4 milions quan entrin 
en servei els nous trens fins a 
Manresa. El secretari de Mobi-

litat va explicar que l’Estat assu-
mirà aquest cost addicional i va 
apuntar que ampliar l’operativa 
de trens suposa la incorporació 
d’entre sis i deu professionals. 
Sanglas va fer aquestes decla-
racions després d’una sessió de 
la comissió de seguiment de Ro-

dalies de Lleida. El president de 
la Diputació, Joan Talarn (ERC), 
va recalcar que a la fi “s’ha ma-
terialitzat el que demanaven 
els alcaldes i alcaldesses” i va 
recordar “l’esforç de tots des 
que el 2019 van començar les 
primeres reunions”.

leS clauS

Els nous trens
z els vuit nous trens que s’es-
trenaran el 5 de febrer entre el 
segrià i segarra circularan de 
dilluns a divendres. Partiran 
de lleida a les 7.58 hores, les 
10.30, les 13.55 i les 17.07. Des 
de Cervera, sortiran de l’estació 
a les 9.15, les 11.53, les 14.53 i 
les 18.30. Tots pararan a les es-
tacions de Bell-lloc, Mollerussa, 
Golmés, Castellnou de seana, 
Bellpuig, anglesola i Tàrrega, 
com fan els sis actuals.

Millorar la interconnexió
z D’altra banda, Marc sanglas 
va apuntar que l’augment de 
trajectes amb tren entre lleida 
i Cervera haurà d’anar acompa-
nyat d’ajustaments en les línies 
regulars d’autocars que donen 
servei al llarg de la línia per 
millorar la interconnexió entre 
ambdós mitjans de transport. 
“Treballarem a millorar la coor-
dinació entre si”, va assenyalar 
en aquest sentit el secretari de 
Mobilitat.

Planificació
la incorporació de més 
línies de trens a Rodalies 
es plantejarà en el pla        
de serveis ferroviaris
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S. coSta d.
Ha visitat Agrotecnio i l’IRBLleida, 
dos dels tres centres CERCA que 
hi ha a Lleida. El rector de la UdL 
ha assenyalat que s’ha millorat 
el finançament de la Generalitat, 
però que és lluny del que reben 
els que hi ha a Barcelona. Aug-
mentaran les partides per als 
centres de Lleida?
El rector sap que comparar la 
mida del centre CERCA respec-
te a la seua centralitat segura-
ment no és una bona aproxima-
ció. Tenia raó quan fa dos anys 
deia que el seu finançament era 
insuficient i que la universitat 
tampoc rep el que li tocaria. El 
2023 hi ha hagut un increment 
notable en el finançament basal 
per a investigació. La gran no-
tícia és que per al 2024, si hi ha 
pressupost, es mantindrà aques-
ta aportació. Havia de ser una 
mesura puntual, però la vam 
consolidar. Falta un plus per als 
CERCA territorials? Sí, ja en 
tenim un de basal i n’haurem de 
fer un de territorial per primar 
la inversió en aquests centres.
El rector també va dir que és molt 
necessari disposar d’un nou edi-
fici de Ciències de la Salut.
M’ho ha plantejat dos vega-
des. Està pendent la cessió de 
terrenys per part de la Paeria i 
quan els tinguem podrem parlar 
de la inversió. D’altra banda, 
hem d’implantar al Pirineu una 
ramificació del sistema univer-
sitari de Lleida i estic insistint 
al rector que necessito la seua 
complicitat perquè obri Infer-
meria a Tremp. Volem que el 
curs vinent hi hagi allà 25 places 
d’Infermeria [de primer, ara no-
més n’hi ha 7 de quart] i es com-
binin amb les de pràctiques que 
hi ha a la Seu d’Urgell i Puigcer-
dà. A banda d’Igualada, que ja 
està consolidada, s’ha d’avançar 
a ampliar el mapa universitari 
pel Pirineu.
Que Tremp tindrà Infermeria el 
curs vinent ja és un fet?
És voluntat política i exigèn-
cia a la universitat. Vull pensar 
que el rector, que ha de vèncer 
unes resistències internes, s’ha 
d’alinear amb el Govern.
En els pressupostos de l’Estat 
PSOE i ERC van acordar destinar 
7 milions per reduir el deute del 
parc de Gardeny i van pactar una 
aportació de la Generalitat que 
no s’ha concretat. Què preveuen 
fer amb Gardeny?
Els 7 milions per a polítiques 
d’investigació a Lleida els ha co-

jorDi echevarria

El conseller d’Investigació i Universitats vol que el curs vinent el 
grau d’Infermeria ofereixi 25 places a Tremp i confia que el rector 

de la Universitat de Lleida superi “les resistències internes” que ho 
impedeixen. També diu estar predisposat a finançar la construcció 

d’un nou edifici de Ciències de la Salut a l’entorn del Santa Maria 
una vegada que la Paeria cedeixi els terrenys, i preveu una “implosió 
positiva” del parc científic de Gardeny. D’altra banda, va assegurar 
que la selectivitat catalana dona “resultats excel·lents”.

«Volem 25 places a Tremp 
d’Infermeria el curs vinent»

brat la Generalitat i els trans-
ferirem a la UdL abans de fi-
nal de mes per reduir la càrre-
ga financera que li correspon 
del parc. L’ajuda principal per 
reduir el deute ha de venir de 
la implantació d’empreses i les 
coses van pel bon camí. Aquest 
parc, que durant un temps sem-
blava un espai amb poca activi-
tat econòmica i d’investigació, 
implosionarà de forma positiva. 
L’hem de convertir en un parc 
científic tangible, que generi 
treball i inversió neta per a tot 
Lleida.
En el pla per a l’estabilització del 
professorat, amb les partides ac-
tuals la UdL només en podria as-

sumir una quinzena cada any. No 
hi podria haver més fons?
Aquest any doblarem la partida 
de l’any passat i el que ve tam-
bé augmentarà. El repartiment 
per universitats és conforme al 
pes de cada una d’aquestes. Te-
nim 1.500 professors associats 
a temps complet i en tres anys 
n’estabilitzarem 800. En aquell 
termini podem reduir el pro-
blema a la meitat i en sis anys 
minimitzar-lo a tot Catalunya.
La nova LOSU contempla contrac-
tar més professors per poder re-
duir les hores lectives.
Estem en plena fase de discus-
sió, però els rectors i els conse-
llers autonòmics hem recordat al 

Joaquim Nadal
❘ conseller D’investigació i universitats  ❘

«Abans de final de 
mes donarem set 
milions a la UdL  
per reduir el deute 
de Gardeny»

«Si la nova LOSU 
provoca esforços 
econòmics els ha 
d’aportar l’Estat a 
cada territori»

ENTREVISTA uNIVERSITATS

Govern que si la LOSU provoca 
uns esforços econòmics s’han 
d’aportar des dels Pressupos-
tos Generals de l’Estat a cada 
territori.
Fa anys que s’arrossega un dèficit 
de filòlegs catalans i d’altres titu-
lats de graus de Lletres. Preveuen 
revertir aquesta situació d’alguna 
manera?
Augmentarem l’oferta de places 
del Màster de Secundària i del 
Màster de Professionalització de 
Secundària perquè determinats 
graus humanístics incrementin 
les seues places. Alguns volen 
suprimir-los, jo dic que ni par-
lar-ne. Hi ha graus que malgrat 
la baixa demanda són estructu-
rals per al nostre sistema d’edu-
cació superior.
Alberto Núñez Feijóo va dir que 
a les comunitats on governa el 
Partit Popular faran la seua prò-
pia selectivitat. Quin és el millor 
model?
La selectivitat de Catalunya 
dona resultats excel·lents. El 
que hem d’assegurar és que la 
normativa que naixi de l’Estat 
coincideixi amb la de Catalu-
nya, que és la que té les compe-
tències. Feijóo se salta el mapa 
de les competències del model 
autonòmic i Catalunya defen-
sarà aquest marc.

catalunya-eSpanya

«L’amnistia és            
un escenari fet 
per Esquerra»
Creu que Junts està traient 
més partit del seu pacte 
amb el PSOE que ERC?
L’amnistia, igual que els 
indults i la taula de dià-
leg, són escenaris confec-
cionats per ERC, són po-
lítiques tangibles. L’avan-
tatge sobre Junts és que 
té el Govern i els pactes 
Sánchez-Aragonès per 
donar més recursos a Ca-
talunya. El soroll que fa 
Junts no es correspon al 
que està aconseguint.
El procés s’ha acabat o en-
tra en una nova fase?
El que va dir el president. 
Voldria que l’estabilitat 
que surt de la investidura 
propiciï un acord de base 
estructural per resoldre el 
conflicte polític.
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